
| روزنامه جوان |  شماره 4822

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

|  1437 ش��عبان   21   |  1395 خ��رداد    8 ش��نبه 

  مديركل نظارت بر نشر و توزيع مواد آموزشي وزارت آموزش و پرورش 
با بيان اينكه كتاب هاي درس��ي دانش آموزان ابتدايي، پيش دانشگاهي و 
فني و حرفه اي و كارودانش از طريق س��امانه ارسال مي شود، خاطرنشان 
كرد: كتاب هاي درسي دانش آموزان متوسطه اول و متوسطه دوم نيز از 20 
شهريور در استان ها و از 23 شهريور در تهران، شهرستان هاي تهران و البرز 
از طريق كتاب فروشي ها توزيع خواهد شد. ليدا نيك روش در خصوص ميزان 
ثبت كتب درسي دانش آموزان از طريق س��امانه كتاب هاي درسي گفت: 
تاكنون 70 درصد دانش آموزان ابتدايي و پيش دانشگاهي در سراسر كشور 

براي دريافت كتاب هاي درسي سال تحصيلي آينده ثبت نام كرده اند. 
   رئيس سازمان نوسازي و تجهيز مدارس 
كشور از پيش بيني حدود 14 هزار ميليارد 
ريال اعتبار از سوي دولت براي مقاوم سازي 
و استانداردس��ازي مدارس كشور در سال  
جاري خبر داد. مرتضي رئيسي گفت: از هر 
پنج دانش آموز در ايران يك نفر در مدارس 
خيرس��از تحصيل مي كنن��د. وي با بيان 

اينكه آموزش و پرورش هنوز با كمبود فضاي آموزش��ي روبه رو است، 
خاطرنشان كرد: با وجود همه كارهايي كه هم در بخش دولتي و هم در 
حوزه خيرين انجام شده هنوز 10 درصد مدارس كشور دو نوبته هستند 
و اين روند قابل قبول نيس��ت، چراكه بر رون��د تحصيلي دانش آموزان 

تأثير سوئي دارد. 
    كارشناسان تغذيه معتقدند مصرف زياد مواد غذايي پرچرب، خصوصاً 
چربي هاي حيواني )گوشت، ش��ير و لبنيات پرچرب(، خطر بروز سرطان 
سينه و سرطان پروس��تات را افزايش مي دهد. بنابراين بهتر است مصرف 
آنها محدود شود و براي پيشگيري از اضافه وزن، چاقي، بيماري هاي قلبي 
عروقي و سرطان  ها مصرف انواع روغن و چربي كاهش يابد. بر اين اساس، 
كارشناسان توصيه مي كنند از شير و ماست پاستوريزه و كم چرب )كمتر 
از 1/5 درصد چربي( و پنير كم چرب به جاي پنيرهاي خامه اي اس��تفاده 

شود. 
  با حكم تعزيرات حكومتي اس��تان البرز، 10 عط��اري متخلف به دليل 
فروش مواد الكلي و داروهاي غيرمجاز در اين اس��تان پلمب شدند. در اين 
خصوص علي اكبر مختاري، مديركل تعزيرات حكومتي استان البرز با اشاره 
به تداوم اجراي طرح بازرسي از عطاري ها در سطح اين استان اظهار داشت: 
در عطاري هاي متخلف، فروش قرص و ش��ربت متادون انجام شده است. 
وي افزود: همچنين در عطاري هاي متخلف عرضه داروهاي ترك اعتياد، 

قرص هاي معده و دستگاه گوارش صورت گرفته است. 
   محمدحسين بازگير، رئيس اداره حفاظت محيط زيست شهر تهران از 
بازرسي كارشناسي 10 واحد بزرگ درماني در تهران با مشكل پسماند خبر 
داد و گفت: در صورت ادامه مشكل پسماند اين واحدهاي بزرگ درماني، 

آنها به سرعت به مراجع قضايي معرفي مي شوند. 

 سیگاری های امریکا نصف شدند
 »فست دود« زنانه در ایران چاق شد!

حتي اگر 4 هزار پزشك متخصص و فوق تخصص 
در نامه اي به رئيس جمهور خواهان توقف سونامي 
سرطان ناشي از قليان ش�وند، اين ماده دخاني 
آنقدر فراگير ش�ده  كه هر روز خدمات جديدي 
براي عرض�ه قليان ارائه مي ش�ود ت�ا جايي كه 
اصلًا نيازي نيست ش�ما براي چاق كردن قليان 
به خودت�ان زحمت بدهي�د يا ت�ا نزديك ترين 
قليان سراي محله كه احتمالاً زياد هم دور نيست 
برويد بلكه ب�ا يك تم�اس تلفن�ي و حتي يك 
پيامك قليان آماده مص�رف در خانه تحويل تان 
مي ش�ود؛  روش�ي كه با توج�ه ب�ه محدوديت 
خانم ها ب�راي حض�ور در قهوه خانه ه�ا بهترين 
روش براي قليان كش�يدن آنهاست. دسترسي 
آسان به قليان موجب ش�ده استعمال دخانيات 
از جمله س�يگار و قليان نه فقط در ميان اقشار 
عادي جامعه بلك�ه حتي در ميان دانش�جويان 
رش�ته پزش�كي ب�ه ش�كل نگران كنن�ده اي 
افزايش ياب�د، به ط�وري كه بي�ش از 20 درصد 
دانش�جويان پس�ر س�يگار و قليان مي كشند. 
عرضه به تناسب تقاضا شكل مي گيرد؛ اين را مي توان 
از رويش قارچ گونه چاي سرا و قهوه خانه ها با رديفي 
از انواع و اقسام قليان ها در طعم هاي مختلف و حتي 
با روش هاي عرضه متنوع متوجه شد. حالا هم روز 
ب��ه روز روش هاي عرضه اين روش س��نتي مصرف 
دخانيات متنوع تر مي ش��ود تا جايي ك��ه به گفته 
محمد رضا مس��جدي، دبيركل جمعي��ت مبارزه با 
استعمال دخانيات در حال حاضر به راحتي مي توان 
در كمت��ر از چند دقيق��ه و با يك تم��اس تلفني يا 
زدن اس ام اس قليان كش��يد، آن هم در طعم هاي 
مختلف. اين قليان هاي سفارشي اما ظاهراً بسته به 
محدوده اي كه عرضه مي شوند، قيمت هاي مختلفي 
هم دارند و سفارش دهندگان اين »فست دودها«هم 

بيشتر خانم هايي هستند كه دور هم جمع شده اند تا 
تفريحي سالم داشته باشند!

  علاقه دانشجويان پزشكي به دخانيات 
پيدا ك��ردن فس��ت دودها كار س��ختي نيس��ت؛ 
از تراكت ه��اي خيابان��ي ت��ا تبليغ��ات تلگرامي و 
اينستاگرامي.  فست دودها هم در طعم هاي مختلف 
عرضه مي شوند؛ قليان هاي معطر و طعم داري كه به 
خاطر افزودني هاي مضر و مواد آرومايتك سرطانزا 
هستند. آنطور كه پرويز افشار، معاون كاهش تقاضاي 
ستاد مبارزه با مواد مخدر فاش كرده اين تنباكوها 
از جمع آوري پسمانده تنباكوهاي سيگار و خواباندن 
آنها در ماده اي معطر در لبنان به تنباكوهاي ميوه اي 
و معطر تبديل مي شوند. افزودن شيشه به تنباكوهاي 
قليان هم موضوعي است كه مدت ها پيش از سوي 
وزارت بهداشت و مراجع ذي ربط تأييد و نسبت به 

آن هش��دار داده ش��د. با وجود اين همچنان شاهد 
رويش قارچ گونه قليان سراها و تحويل قليان دم در 

منزل هستيم. 
متاسفانه  اين روش استعمال دخانيات قبح سيگار را 
ندارد و حتي يك پدر و دختر در كنار هم مي نشينند 
و قليان مي كشند. از سوي ديگر نفوذ قليان و سيگار 
در بين اقشار تحصيلكرده جامعه و حتي دانشجويان 
رشته پزشكي كه خود به مضرات آنها اشراف دارند، 
امري قابل تأمل اس��ت. به باور دبي��ر كل جمعيت 
مبارزه با استعمال دخانيات استعمال سيگار در بين 

دانشجويان ما نگران كننده است. 
3 درصد دخت��ران و كمت��ر از 12 درصد پس��ران 
دانشجوي سال اول رشته پزش��كي سيگار و قليان 
مي كشند. اگر فكر مي كنيد به تناسب بالا رفتن سن 
و تحصيلات اين دانشجوها از آمار گرايشات دودي 

آنها كم مي شود سخت در اشتباهيد چراكه به گفته 
مس��جدي اين آمار براي دانش��جويان سال هفتم 
پزشكي در دختران 8 درصد و در پسران به بيش از 

20درصد مي رسد. 
  فست دود زنانه 

افزايش تمايل زنان به مصرف دخاني��ات و به ويژه 
قليان به خاطر وظاي��ف و نقش هاي زنان و دختران 
در جامعه نگران كننده تر است، به خصوص اينكه با 
اقداماتي نظير راه انداختن فست دودها و تبليغات 
آن در فضاي مجازي دسترس��ي به قليان آسان تر 
هم ش��ده و با يك تلفن ي��ا پيامك قلي��ان آماده با 
قيمت هايي متنوع از حدود 10 تا 100 هزار تومان در 
منزل در اختيار مصرف كننده قرار مي گيرد. مسجدي 
با تأكيد بر جدي بودن خطر استعمال دخانيات در 
كشور و با اش��اره به ترويج مصرف قليان نسبت به 
افزايش اقبال نس��ل جوان به خصوص دختران به 

قليان آن هم به عنوان تفريح نگران است.
 به باور وي اگر در رابطه با وضعيت اس��تعمال مواد 
دخاني در بين زنان جامعه زودتر به راه حلي نرسيم، 
متأسفانه در آينده بايد منتظر عواقبي غير قابل جبران 

باشيم. 
  تجربه كاهش مصرف دخانيات

آنطور كه دبي��ر كل جمعيت مبارزه با اس��تعمال 
دخانيات مي گويد كشورهاي ديگر نيز تجربه هاي 
خوبي در زمينه كنترل مصرف دخانيات داشته اند، 
به عنوان مثال در امريكا در س��ال 1۹۶8 ميلادي 
52 در صد مردان و 18 درصد زنان س��يگار مصرف 
مي كردند اما با مبارزه ۶0 س��اله، موفق شدند اين 
درصد را به نصف برس��انند. پس اگر قانون مبارزه 
با اس��تعمال دخاني��ات را اجرا كني��م و اراده اي بر 
كاهش مصرف دخانيات وجود داش��ته باشد، اين 

كار شدني است. 

مجلس از دردهاي اجتماعي عبور نكند
 امروز دهمين دوره مجلس شوراي اس��لامي آغاز به كار خواهد كرد؛ 
آغازي كه نمايندگان همه ش��هرها و اس��تان ها در آن حضور دارند و 
وكلاي مردم در خانه ملت رسيدگي به مصوبات و لوايح نقش نظارتي 
خود را ش��روع مي كنند تا ب��ا قانون گذاري جامعه را به س��وي تعالي 

هدايت كنند.
حضور تك تك نمايندگان در مجلس ش��وراي اس��لامي پتانس��يل و 
ظرفيتي است كه مي تواند با عقل و خرد جمعي بر مسائل و چالش ها 
فائق آيد و آينده روشني را براي دس��تگاه ها فراهم سازد. در حقيقت 
مجلس دهم با كوله باري از تجربه دوره هاي گذشته، حال در برابر چالش 
مهم و پيچيده  اي همچون مسائل اجتماعي و فرهنگي قرار گرفته است 
كه در آن آسيب هاي اجتماعي همانند آتش زيرخاكستر پاشنه آشيل 

است كه مي تواند انحراف و انحطاط را در جامعه گسترش دهد.
انواع آسيب ها و گس��ترش  آنها در لايه هاي جامعه در كشور ما از رشد 
بالايي برخوردار است و تا زماني كه اينگونه آسيب به صورت ريشه اي 
درمان نش��ود، دور باطلي را طي خواهيم كرد. بر اين اساس لازم است 
نمايندگان خانه ملت كه از ش��هرها و روستا به مجلس راه يافته اند و با 
دردهاي جامعه در اين بخش ها از نزديك آشنا هستند با قانونگذاري 
صحيح و به كارگيري ابزار نظارتي به راحتي از آس��يب هاي اجتماعي 
عبور نكنند. اين خواسته، خواس��ته تمام افرادي است كه آنان وكيل 

آنها هستند.
نپرداختن عمقي به رفع آس��يب ها در كش��ور در س��ال هاي متمادي 
مس��ائل و معضلات بس��ياري چه از لحاظ سرمايه انس��اني چه از نظر 
اقتصاد و فرهنگي و اجتماعي بر بخش هاي مختلف تحميل كرده است. 
در حقيقت اينكه گفته اند »مجلس در رأس امور است و امور در رأس 
مجلس«  نشان از نقش مهم آن در تمامي عرصه ها دارد. رفع چالش ها 
و ضعف هاي قانوني و تقويت نقاط ق��وت با وضع قوانين جديد در كنار 
نظارت بر فعاليت ها مي تواند چش��مه اميدي باش��د كه آب حيات آن 
به همه بخش هاي جامعه جاري ش��ود و س��رزندگي و آباداني ارمغان 

بياورد.
بر اين اساس مجلس مي تواند در حوزه هاي مديريت بحران، مديريت 
يكپارچه شهري و تقويت شوراهاي اسلامي شهر و روستا و تقويت بنيه 
علمي و آموزشي نيز گام هاي اثرگذاري بردارد تا از تبعات آسيب ها در 
جامعه كاسته شود، چرا كه در كشور ما هزينه هاي بسياري براي درمان 
دردها و آسيب هاي اجتماعي هزينه مي ش��ود اين در حالي است كه 
اگر اين هزينه ها براي پيشگيري هزينه شود در آينده با كاهش دردها 
مواجه خواهيم بود و مي توان مهندس��ي اجتماعي را ب��راي به وجود 
نيامدن اين آسيب ها و دردها در لايه هاي مختلف جامعه به اجرا درآورد 
تا به يك چشم انداز كاربردي در اين زمينه دست يافت. اين امر محقق 
نخواهد شد مگر آنكه قوانين بازنگري و بازتعريف شود و نظارت ها از نگاه 

سليقه اي به نگاه سيستمي ارتقا يابد.

 400 ميليارد تومان اعتبار  قطره چكاني
براي آسيب هاي اجتماعي

وزيركشور: شورای اجتماعی كشور فقط سياستگذار است، در اجرا ورود نمی كنيم!

 وقتي در مورد علت بروز آسيب هاي اجتماعي صحبت 
به ميان مي آيد، تمام دستگاه ها گزارش ها و آمارهايي 
ارائه مي كنند كه نشان مي دهد در اين زمينه تلاش 
زيادي كرده اند اما وقتي كار به گزارش هاي عملي و 
فعاليت هاي شان در جهت كاهش و رفع اين معضلات 
مي رسد، مش��خص مي ش��ود اكثر آنها هيچ اقدام و 
عملي درحوزه مبارزه با اينگونه آسيب ها نداشته اند. 
به همين خاطر و با توجه به تذكرات و تأكيدات مقام 
معظم رهبري درباره انجام كارهاي فوق العاده براي 
مقابله با آس��يب هاي اجتماعي نشان دهنده دغدغه 
ايشان به اين مباحث بوده و در اين ميان برنامه ريزي 
مناسب و تعيين شاخص هاي قابل اندازه گيري بسيار 

مهم و اثرگذار است. 
  شوراي اجتماعي كش�ور فقط سياستگذار 

است
بعد از نشست مسئولان با مقام معظم رهبري، مقرر 
شد با تشكيل سازمان امور اجتماعي در وزارت كشور 
اين سازمان مأمور پيگيري مصوبات شوراي اجتماعي 
كشور شود.  در همين رابطه قائم مقام وزير كشور در 
امور اجتماعي با اعلام اختصاص 400 ميليارد تومان 
اعتبار براي مقابله با آس��يب هاي اجتماعي كش��ور 
گفت: »بر اساس تصميمات اخير و بنا به تأكيد رهبر 

معظم انقلاب اسلامي س��اير دستگاه هايي كه عضو 
دولت نيستند از جمله شهرداري و نيروهاي نظامي 
و انتظامي نيز موظ��ف به اجراي مصوبات ش��وراي 
اجتماعي كشور هستند.« مرتضي ميرباقري تأكيد 
كرد: »در هفته آينده در همايش فرمانداران سراسر 
كش��ور برنامه هاي ش��وراي اجتماعي كش��ور براي 
مقابله با آسيب هاي اجتماعي در سطوح استان ها و 
شهرس��تان ها تبيين و ابلاغ خواهد شد و در نشست 
استانداران در مش��هد نيز اين موارد مورد بررسي و 
تبادل نظر قرار گرفت.« البته در همين راس��تا وزير 
كشور با بيان اينكه شوراي اجتماعي كشور سياستگذار 
و هماهنگ كننده خواهد بود، تأكيد كرده ما در اجرا 
ورود نمي كنيم و دستگاه هاي ذي ربط، متولي انجام 
امور مرتبط با مقابله با آسيب هاي اجتماعي هستند 
و همه مصوبات اين شورا بايد ضمانت اجرايي داشته 
باشد.  عبدالرضا رحماني فضلي از رسانه ها خواست در 
زمينه بروز برخي آسيب هاي اجتماعي سياه نمايي 
نكرده و تصوير غلطي از شرايط را ترسيم نكنند، چراكه 
جامعه ما جامعه اي خوب و متدين است و در گزارش ها 
نباي��د اميد آفريني فراموش ش��ود.  وي همچنين از 
اعضاي شوراي اجتماعي كشور خواست در بالاترين 
سطح وزارتخانه و سازمان در جلسات شركت كنند و 

دس��تگاه ها جدي تر وارد عرصه مقابله با آسيب هاي 
اجتماعي شوند. 

   اجراي ماده 16 خودسرانه بود
با اينكه طي ماه ه��اي اخير اخبار زي��ادي مبني بر 
جمع آوري معتادان متجاهر از س��طح شهر منتشر 
شده است اما برخي كارشناسان معتقدند اين روش 
جمع آوري و نوع ترك دادن معتادان كاملًا اش��تباه 
اس��ت.  رئيس مركز تحقيقات ايدز اي��ران از جمله 
منتقداني اس��ت كه اجراي برنامه مراكز ماده 1۶ را 
خودس��رانه خواند و تأكيد كرد: »خدماتي كه مراكز 
كاهش آسيب گذري ارائه مي كنند، استاندارد نيست 
و كيفي��ت آنها بايد به مي��زان زي��ادي افزايش پيدا 
كند.« دكتر مينو محرز با بيان اينكه س��ال ها است 
در كشورهاي اروپايي اين سبك جمع آوري معتادان 
منسوخ شده ، گفت: »ما از ابتداي اجراي اين برنامه 
با آن مخالف بوديم، چراك��ه معمولاً درمان ها در اين 
مراكز استاندارد نيست. معتادان در بعضي اردوگاه ها 
درمان مي شوند و در برخي خير. كسي كه اعتياد دارد 
بايد خودش بخواهد كه درمان شود.« وي با تأكيد بر 
اينكه بايد بر كيفيت اين مراكز افزوده شود كه معتادان 
رغبت داشته باشند براي درمان مراجعه كنند، افزود: 
»كاهش آسيب با زنداني كردن جور در نمي آيد. قطعاً 

در اردوگاه هاي ترك اعتياد بيماري هاي عفوني ايجاد 
مي شود، چون برخي معتادان قبل از دستگيري مبتلا 
به اچ آي وي مثبت هستند.« محرز در خصوص هزينه 
برنامه هاي كاهش آسيب نيز گفت: »هزينه برنامه هاي 
كاهش آسيب از ايجاد اردوگاه بسيار كمتر است. وقتي 
به صورت قضايي به معتاد نگاه شود، در نتيجه تصميم 
 مي گيريم كه او را دستگير كنيم. اما از نگاه علمي فرد 
معتاد بيمار اس��ت، اعتياد به ماده اي دارد كه بايد با 
درمان برطرف شود، نه به زور.« رئيس مركز تحقيقات 
ايدز ايران تأكيد كرد: »اجراي برنامه مراكز ماده 1۶ 
خودسرانه بود و طبق قانوني كه وضع شده بود، اجرا 
نش��د. خدماتي كه مراكز كاهش آسيب گذري ارائه 
مي كنند، استاندارد نيست و كيفيت آنها بايد به ميزان 
زيادي افزايش پيدا كند. زماني كه بايد كيفيت اين 
مراكز را بالا مي بردند، سياست تغيير كرد و بودجه به 

راه اندازي مراكز ماده 1۶ تخصيص داده شد.«
  نيم�ي از ايراني�ان درگي�ر آس�يب هاي 

اجتماعي
حاشيه نش��يني را بايد يكي از عوام��ل اصلي توليد 
آسيب ها در نظر داشت. جامعه شناسان معتقدند هر 
چقدر حاشيه نشيني در كشور افزايش يابد، به همان 
نسبت آس��يب ها نيز بالا مي روند و به همين نسبت 
تلاش ها بي ثمر بوده و نمي توان با صرف هزينه و وقت 

و انرژي به مساعد شدن شرايط اميدوار بود. 
»در حال حاضر 11 ميليون حاشيه نشين و بيش از 
7ميليون ساكن مناطق بافت فرسوده در كشور وجود 
دارد كه جمعاً 18 ميليون حاشيه نش��ين را تشكيل 
مي دهد، اين جمعيت خود ب��ه تنهايي توليدكننده 
آس��يب اس��ت.« اينها بخش��ي از حرف هاي بهمن 
مشكيني، مش��اور وزير كشور اس��ت كه با اشاره به 
وضعيت آس��يب هاي اجتماعي و ميزان گس��ترش 
اين آس��يب ها در جامع��ه گفت: »نقط��ه مقابل اين 
وضعيت نقاط بحراني شهري است، يعني نقاطي كه 
مهاجرفرست هستند و اغلب اين مهاجرها به مناطق 
حاشيه نشين شهري مهاجرت مي كنند در نتيجه مبدأ 
به نقطه بحراني تبديل مي شود.« وي افزود: »مسئله 
ديگر اعتياد اس��ت. با در نظر گرفت��ن نرخ ميانگين 
بين خوش��بينانه ترين و بدبينانه ترين حالت، حدود 
4 ميليون نفر معتاد داري��م و اين به معناي درگيري 
اين تعداد خانواده با معضل اعتياد و تبعات آن است.« 
اين مسئول با بيان اينكه طلاق به خودي خود آسيب 
محسوب نمي شود و در يك جامعه با توجه به سرانه 
جمعيت، وقوع ميزاني از طلاق امري طبيعي محسوب 
مي شود، بيان كرد: »بر اين اساس بايد حداكثر آمار 
طلاق در كش��ور 10درصد باش��د كه اين ميزان در 
كش��ور ما 23 درصد اس��ت، البته اين آمار جداي از 
طلاق عاطفي است.« متأسفانه آسيب ها آنقدر افزايش 
يافته اند كه براي حل آنها به عزمي احتياج است كه 
علاوه بر دستگاه ها و مسئولان، مردم هم بايد پاي كار 
بيايند. براساس آمارها هم اكنون در كشور 15 ميليون 
پرونده قضايي وجود دارد كه بر اين اساس با توجه به 
جمعيت كشور از هر پنج نفر يك نفر با مسئله قضايي 
درگير است. همچنين220 هزار زنداني ثابت و ۶00 
هزار زنداني غيرثابت در كش��ور نش��ان مي دهد اين 
مشكل و معضل اجتماعي فقط شامل زنداني و نحوه 
برخورد با وي در زندان نمي شود و خانواده را نيز تحت 

تأثير قرار مي دهد. 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

     توهين و تحقير مراجعه كنندگان در بخش دندانپزش�كي 
بيمارستان ميلاد

نام محفوظ – تهران:  متأس��فانه دندانپزشكان بيمارستان ميلاد به 
ش��دت با مراجعه كنندگان بدرفتاري كرده و با توهي��ن به آنها حتي 
بيماران را از دندانپزش��كي به بيرون مي رانند. س��ؤال اينجاس��ت كه 
مگر هزينه اين بيمارس��تان و حقوق پزشكانش با پول كارگران تأمين 
نمي شود؟ اگر هيچ مجموعه اي پاسخگوي اين توهين ها نشود حتماً از 

طريق مراجع قضايي پيگيري خواهيم كرد.

 امكان پرداخت »جريمه ريالي سربازي«
 با وام بانكي 

جانش�ين رئيس س�ازمان وظيفه عمومي ناجا با تش�ريح شرايط 
قسط بندي پرداخت مبلغ جريمه ريالي س�ربازي از فراهم شدن 
ام�كان دريافت وام بانكي ب�راي پرداخت مبلغ جريم�ه خبر داد. 
جانشين رئيس سازمان وظيفه عمومي ناجا با تشريح شرايط قسط بندي 
پرداخت مبلغ جريمه ريالي سربازي از فراهم شدن امكان دريافت وام 

بانكي براي پرداخت مبلغ جريمه خبر داد. 
س��ردار ابراهيم كريمي درب��اره ثبت نام براي پرداخ��ت جريمه ريالي 
سربازي اظهار كرد: متقاضيان براي بهره مندي از جريمه ريالي سربازي 
با مراجعه به دفاتر پليس + 10 مي بايست درخواست خود را ثبت كنند 

و به عبارتي ثبت نام اوليه را انجام دهند. 
وي با بيان اينكه از حدود يك هفته پيش ثبت نام اين افراد آغاز ش��ده 
است، گفت: يكي از تس��هيلاتي كه در س��ال جديد براي اين دسته از 
افراد پيش بيني شده امكان پرداخت جريمه ريالي به صورت اقساطي 
است و اين افراد پس از ثبت نام در صورتي كه واجد شرايط بهره مندي 
از معافيت با جريمه ريالي تش��خيص داده ش��وند به آنان اطلاع داده 
مي شود و مي توانند به دو شكل جريمه خود را پرداخت كنند كه يكي 
به صورت نقدي است كه در س��ال گذشته نيز اجرا ش��د و ديگري به 

صورت اقساطي. 
جانشين رئيس سازمان وظيفه عمومي ناجا همچنين درباره آن دسته از 
مشمولاني كه امكان پرداخت تمام مبلغ در طول يك سال را نيز ندارند 
به ايسنا گفت: براي اين افراد يك تسهيلات ديگر نيز در نظر گرفته شده 
و آن دريافت وام از بانك هاس��ت كه آنها مي توانند پس از اخذ تأييديه 
واجد شرايط بودن براي بهره مندي از جريمه ريالي سربازي، نسبت به 

دريافت وام از بانك اقدام كنند. 

 فتاح: به دنبال افزايش خدمات
 به جاي مستمري هستيم 

  به دنبال افزايش مس�تمري مددجويان نيس�تيم زي�را معتقدم 
خ�وب نيس�ت مردم م�ان را ب�ه مس�تمري، ياران�ه و امثاله�م 
عادت دهيم، بلك�ه نياز اس�ت خدمات خ�ود را افزاي�ش دهيم. 
مهندس س��يد پرويز فتاح رئي��س كميته امداد ام��ام خميني)ره( در 
خصوص ديدگاه برخي از افراد جامعه مبني بر آنكه چرا كميته امداد با 
دارا بودن حجم زيادي از مبالغ صدقات مردمي، مستمري مددجويان 
تحت پوشش خود را افزايش نمي دهد، عنوان كرد: كميته امداد قصد 
افزايش مستمري مددجويان را ندارد بلكه افزايش خدمات به جامعه 

هدف را در دستور كار خود قرار داده است. 
وي در اين ب��اره تصريح كرد: در ح��ال حاضر كميته ام��داد علاوه بر 
تسهيلات بانكي، اقدام به ارائه تسهيلات اشتغال به مددجويان از محل 
اعتبارات داخلي و به صورت قرض الحس��نه كرده و تأمين مسكن هر 
مددجو نيز حدود 50 ميليون تومان هزينه برايمان به دنبال دارد، اين 
در حالي است كه حتي اگر 100 سال به يك مددجو مستمري دهيم يا 

ميزان آن را افزايش دهيم آيا مي تواند صاحب مسكن يا شغل شود؟ 
به گفته فتاح، در حال حاضر تمامي مددجويان تحت پوش��ش كميته 
امداد تحت پوشش »بيمه تكميلي« هستند و براي هزينه هاي درماني 

خود حتي يك ريال هم هزينه نمي كنند. 

 قاليباف: باج دادن ضعيف النفس ها 
به شوراهای باج گير يک سقوط بزرگ است

  براس�اس فرمايش�ات مق�ام معظم رهب�ري رابطه ش�هرداري و 
ش�ورا همانن�د رابط�ه درخ�ت و ريش�ه اس�ت، قطع�اً در اي�ن 
رابط�ه هي�چ گاه درخت�ي ريش�ه خ�ود را نمي زن�د و هي�چ 
ريش�ه اي ني�ز كاري نمي كن�د ك�ه درخ�ت ثم�ر نده�د.

محمدباقر قاليباف ش��هردار تهران با حضور در بيس��ت و هش��تمين 
اجلاس عمومي شوراي عالي استان ها كه در كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اسلامي برگزار شد، گفت: متأس��فانه گاهي برخي شهرداران 
ضعيف النفس مانند من، در مقابل دخالت هاي شوراها كوتاه مي آيند و 
اعلام مي كنند مجبوري اين باج را به شورا بدهي. اين آغاز يك سقوط 
بزرگ است.  بايد به اين نكته توجه داشته باشيم كه در چارچوب قانون 
چه انتظاري از ساير نهادها و دستگاه ها از جمله مجلس، دولت و شوراي 

نگهبان در رابطه با مجموعه مديريت شهري داريم. 
شهردار تهران با معرفي شهرداري و شورا به عنوان مجموعه مديريت 
شهري و يك نهاد عمومي غيردولتي گفت: متأسفانه ظرفيت لازم در 
مديريت شهري ايجاد نشده و يك نگاه نهايي به مديريت شهري وجود 
ندارد بايد قوي تر از اين عمل مي كرديم و اين با ثبات در برنامه ريزي ها 
و تصميم ها محقق مي شود.   وي تأكيد كرد: اگر به دنبال اين هستيم 
كه نظام جمهوري اسلامي ايران مستقل و دور از دشمني هاي استكبار 
جهاني كار كند و در مسير پيشرفت قرار گيرد بايد به موضوع توليد توجه 
ويژه اي داشته باش��يم، قطعاً اين توليد در چهار موضوع توليد قدرت، 
ثروت، معرفت و منزلت مورد توجه قرار مي گيرد و براي پيشرفت كشور 

كافي است كه اين چهار موضوع به درستي مورد توجه قرار گيرد. 
وي افزود: اگر بتوانيم مكانيزم تبديل منزلت به ثروت، منزلت به معرفت 
و قدرت و عكس آن را به درستي داشته باش��يم، كشور و جامعه مولد 

خواهد بود و مي تواند در مسير پيشرفت قرار گيرد. 
قاليباف تأكيد كرد: متأسفانه در بسياري از موارد فرق تمركززدايي و 
تراكم زدايي مورد توجه قرار نمي گيرد. از همين رو گاهي ثبت انتقال 
برخي وزارتخانه ها از تهران مطرح مي شود. اين موضوع تنها مي تواند 
در تراكم زدايي نقش داشته باشد اما موضوع تمركززدايي را مد نظر 
قرار نمي دهد. مشكل اصلي ما در بس��ياري از موارد از جمله درآمد 
پايدار و واگذاري اختيارات به ش��وراها همين مس��ئله تمركززدايي 
است، البته گرفتن همه مسئوليت ها در شهر توسط مديريت شهري 
نيز كار درس��تي نيس��ت از همين رو در تهران اصرار ما بر تش��كيل 

شوراياري ها بود. 
وي با اشاره به جايگاه شوراها در قانون اساسي تأكيد كرد: البته برخي 
آفت ها نيز براي شوراها متصور اس��ت. اگر شوراها در كارهاي سياسي 
دخالت كنند و سياسي شوند سم مهلكي براي نهاد شوراها خواهد بود

شهردار تهران گفت: متأس��فانه گاهي برخي شهرداران ضعيف النفس 
مانند من، در مقابل دخالت هاي شوراها كوتاه مي آيند و اعلام مي كنند 

مجبوري اين باج را به شورا بدهي. اين آغاز يك سقوط بزرگ است. 

زهرا چيذري 
   گزارش 2

بيژن يانچشمه

محمد رضا هاديلو
   گزارش  يك

بعد از جلسه اخير سران و مقامات ارشد كشور و اعضاي شوراي اجتماعي با مقام 
معظم رهبري و تأكيدات ايشان در رابطه با توجه ويژه مسئولان به آسيب هاي 
اجتماعي و ارائ�ه راهكاري عملي ب�راي مرتفع كردن آنها، حالا اين آس�يب ها 
زير ذره بين قرار گرفته اند و هر روز آمار جديدي از آنها منتش�ر مي شود. بنا به 
تأكيد رهبر معظم انقلاب اس�لامي الان وقت انجام كارهاي فوق العاده از س�وي 
دستگاه هاي اصلي و همكار در موضوع كنترل و مقابله با آسيب هاي اجتماعي و 
رعايت اولويت ها براي مقابله با پنج آسيب اصلي از جمله اعتياد،  حاشيه نشيني، 
طلاق، مناطق بحراني شهري و حاد و مفاس�د اخلاقي و اجتماعي است. در اين 

ش�رايط رئيس مركز تحقيقات ايدز از خطر انتقال اين وي�روس در اردوگاه هاي 
ترك اعتياد خبر مي دهد و معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده، تداوم 
بالا رفتن سن ازدواج و افزايش ميزان طلاق در كشور را موضوعي نگران كننده در 
زمينه تحولات جمعيتي معرفي مي كند. همچنين مشاور وزير كشور اعلام مي كند 
11 ميليون حاشيه نشين و بيش از 7 ميليون ساكن مناطق بافت فرسوده در كشور 
وجود دارد كه جمعاً 18 ميليون حاشيه نش�ين را تشكيل مي دهد، جمعيتي كه 
خود به تنهايي توليدكننده آسيب است. اين در حالي است كه اخيراً 400 ميليارد 
تومان اعتبار براي مقابله با آس�يب هاي اجتماعي كشور اختصاص يافته است. 

 پلمب 20 مجموعه خصوصي تهران
به دليل استفاده از مواد نيروزا

20مجموع�ه ورزش�ي خصوص�ي ب�ه دلي�ل تخل�ف ف�روش 
دس�تگاه هاي س�ولاريوم، داروه�ا و مكمل ه�اي ني�رو زاي 
غيرمج�از امس�ال در اس�تان ته�ران پلم�ب ش�ده اس�ت. 
معاون توس��عه ام��ور ورزش اداره كل ورزش و جوانان اس��تان تهران از 
پلمب 20مجموعه ورزشي خصوصي خبر داد كه به دليل تخلف فروش 
دستگاه هاي س��ولاريوم، داروها و مكمل هاي نيرو زاي غيرمجاز امسال 
در استان تهران پلمب شده است.  حس��ن ميرزا آقابيك افزود: در طرح 
ضربتي بازرسي كميت و كيفيت اماكن ورزشي، در سال جاري يك هزار 
و 753 بازديد از اين اماكن انجام شد كه طي آن شش مجموعه ورزشي 
نيز به دليل تخلف اخطار گرفتند.  وي با اش��اره به اينكه طرح بازرسي از 
مجموعه هاي ورزشي در خرداد ماه نيز ادامه دارد، گفت: اين طرح با حضور 
كارشناس��ان اين اداره كل و به منظور جلوگي��ري از افزايش غيرقانوني 
تعرفه اماكن ورزشي در فصل تابستان انجام مي شود.  به گفته آقابيك در 
استان تهران 2 هزار و 200 مجموعه ورزشي دولتي و خصوصی فعاليت 
دارند.  وي در ادامه با اشاره به برنامه هاي ورزشي اين اداره كل تأكيد كرد: 
مسابقات ورزشي اميدهاي آينده استان تهران در مرداد ماه با حضور بيش 
از 12هزار ورزش��كار نوجوان و جوان تهراني دختر و پس��ر و جام راگبي 
ساحلي مردان كشور با شركت بيش از 10 تيم در ورزشگاه تختي تهران 

برگزار مي شود. 

عکس: جوان


